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LUMÍR OLŠOVSKÝ. „JSEM
ŠÍLENEC V JEDNOM LETU“
Z KAŽDÉ SVÉ PROFESE SE RADUJI, ŘÍKÁ HEREC, DABÉR A REŽISÉR STRANA 12

Svátek slaví: Lubor

Zákonodárci
Britský král Karel III. včera
poprvé po svém nástupu
na trůn promluvil v parla-
mentu. Poděkoval zákono-
dárcům z obou komor
za projevy soustrasti
a řekl, že chce sloužit zemi
po vzoru své matky, krá-
lovny Alžběty II. Krále do-
provázela manželka Camil-
la. Oba poté odletěli
do Edinburghu, kde dopro-
vodí rakev se zesnulou
ve smutečním procesí
do místní katedrály. „Když
před vámi stojím, nemohu
necítit váhu historie, která
nás obklopuje a připomí-
ná nám živoucí parlament-
ní tradici,“ řekl král. „Parla-
ment je živoucím a dýchají-
cím nástrojem naší demo-
kracie,“ dodal. Karel III.
také ocenil projevy sou-
strasti, které na úvod se-
tkání s novým monarchou
přednesli předsedové
obou komor parlamentu
– Lindsay Hoyle a John
McFall. „Náš žal je skuteč-
ně hluboký, ale víme, že
váš žal je ještě větší,“ řekl
králi jménem zákonodár-
ců Hoyle. Ve Westminster-
ském sále, kde bude
od zítřka uložena rakev
s pozůstatky panovnice,
král znovu ocenil i oběta-
vost své matky, která vlád-
la Británii 70 let. Královna
Alžběta II. zemřela ve čtvr-
tek ve věku 96 let. AP

Expremiér u soudu.
„Nic jsem neukradl“
Čapí hnízdo. Babiš i Nagyová popírají vinu v kauze dotačního podvodu při projektu kongresového areálu.
Protest. Před budovou soudu se objevila klec. Obhajoba.Mé stíhání je politické, řekl šéf hnutí ANO STRANA 2
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Expremiér se hájil
– o podmínkách
dotace nevěděl.
Ani Nagyová si ne-
uvědomuje chybu.

Před budovou pražského sou-
du se objevila klec s kaval-
cem a obrazy Andreje Babiše.
To organizace Milion chvilek
pro demokracii uspořádala
protest proti Andreji Babišo-
vi, jehož kauzu dotačního
podvodu při projektu kongre-
sového areálu Čapí hnízdo za-
čal řešit soud. Spolek považu-
je za bizarní, že by se boje
o Hrad mohl zúčastnit člo-
věk, který je podezřelý z pod-
vodu. Babiše se zastal ministr
spravedlnosti Pavel Blažek.
„Demonstrace před soudem
vypovídámálo o Andreji Babi-

šovi, avšakmnohé o jejích or-
ganizátorech. I politik má
právo na nerušené soudní ří-
zení. Vážení soudci, suďte
prosím podle zákonné, nikoli
‚lidové‘ či internetové sprave-
dlnosti!“ napsal ministr.

Bývalý premiér Andrej Ba-
biš i jeho někdejší poradkyně
Jana Nagyová včera u soudu
popřeli vinu. Babiš označil
své stíhání za politické a obža-
lobu za nepravdivou, nereál-
nou a nepodloženou důkazy.
Nagyová při podání žádosti
o padesátimilionovou dotaci
podle vlastních slov věřila, že
společnost Farma Čapí
hnízdo splňuje podmínky pro
získání peněz.
Obžaloba tvrdí, že Babiš

svým vlivem a činností pod-
vodně zajistil vytvoření pod-
mínek k tomu, aby Farma
Čapí hnízdo navenek splňova-
la požadavky pro získání ev-
ropské dotace pro malé

a střední podniky. Podle stát-
ního zástupce si byl přitom
vědom toho, že společnost je
propojená s firmami z jeho
holdingu Agrofert. Úspěšnou
žádost o dotaci podala místo-
předsedkyně představenstva

Farmy Čapí hnízdo Nagyová
v únoru 2008. Oběma obžalo-
vaným hrozí pět až deset let
vězení.
„Žádný trestný čin jsem ne-

spáchal, zásadně to odmí-
tám,“ zdůraznil u pražského
městského soudu Babiš. Obža-
loba podle něj „nemá hlavu
a patu“ a klade mu za vinu
i kroky, které vůbec neudě-
lal. „Výslovně vylučuji, že
bych znal podmínky vyhláše-
né dotační výzvy a že bych vě-
děl něco o problematicemalé-
ho a středního podniku. O do-
taci jsem se dověděl od paní
Nagyové na sklonku 2007,
a to velmi povrchně,“ řekl.
Babiš dále řekl, že kdyby

nevstoupil do politiky, před
soudem by neskončil. Kauza
podle něj účelově ovlivnila
nejméně dvoje parlamentní
volby. Připomněl, že dozoro-
vý státní zástupce Jaroslav Ša-
roch nejprve jeho stíhání za-

stavil a že pokračovalo až
poté, co se do věci vložil teh-
dejší nejvyšší státní zástupce
Pavel Zeman. Svou výpověď
stihl Babiš zhruba za půl hodi-
ny, poté odmítl odpovídat
na dotazy, které pro něj měl
nachystané soud i státní zá-
stupce. Vysvětlil, že se
k tomu rozhodl po poradě
s advokáty kvůli tomu, že
jeho výpověď by mohla pro-
střednictvím přítomnýchmé-
dií ovlivnit výpovědi někte-
rých svědků. Nagyová pozna-
menala, že se oblasti dotací
intenzivně věnuje přes 20 let.
„Nic nepravdivého jsem ni-
kdy neuvedla, nic podstatné-
ho jsem nezamlčela. Vůbec
nechápu, jak se mohlo stát,
že se celý tento případ dostal
až k soudu,“ vypověděla
žena, která v senátních vol-
bách kandiduje za ANO v jih-
lavském obvodu. Soud bude
dnes pokračovat. ČTK a iDNES.cz

Hasiči
Premiér Petr Fiala ocenil
zástupce hasičů a dalších
složek, jež se podílely na
záchraně požárem zasaže-
ného Národního parku Čes-
ké Švýcarsko. Pamětní list
a stříbrného lvíčka obdrže-
lo od něj téměř pět desítek
lidí. Požár v národním par-
ku byl nejrozsáhlejší lesní
požár v novodobé historii
ČR. Podle policie vznikl
pravděpodobně v Malino-
vém dole 24. července.
Na místě se vystřídalo zhru-
ba 6000 hasičů a 400 kusů
techniky. Hasiči požár uha-
sili po 20 dnech, na místě
je od začátku září pouze
jedna dobrovolná jednot-
ka. Po vinících policie pát-
rá. Hasiči a policisté dosta-
nou odměny, Česko na ně
vyčlenilo 100 milionů
korun. ČTK

Citát

V životě jsem nic
neukradl. Dotace
byla vrácena, nikdo
nekorumpoval, nikdo
nic nevydělal.
ANDREJ BABIŠ, ŠÉF HNUTÍ ANO

Špilas je i novou
planetkou
Brněnský hrad Špilberk
a zároveň specifická brněn-
ská mluva hantec mají
nově svůj otisk ve vesmí-
ru. Objevitelé planetky
dosud označované číslem
401820 z jihočeské Ob-
servatoře Kleť ji pojmeno-
vali Špilas. Certifikát o po-
jmenování předali zástup-

ci observatoře brněnské
primátorce Markétě Vaň-
kové symbolicky právě
na hradě Špilberk.

Potíže s dýcháním
Příznaky idiopatické plic-
ní fibrózy, která se proje-
vují potížemi s dýcháním,
si mohou lidé podle lékařů
plést s postcovidovým syn-
dromem. Informovala
o tom Česká pneumologic-

ká a ftizeologická společ-
nost České lékařské společ-
nosti Jana Evangelisty Pur-
kyně. S nemocí se léčí stov-
ky lidí, další o ní nevědí.

Další nehoda na
elektrokoloběžce
Na Českokrumlovsku srazi-
lo auto ženu na elektrické
koloběžce. Žena utrpěla
vážná zranění a na místě

musel přistát vrtulník zá-
chranné služby. Počet ne-
hod, v nichž figurují elek-
trické koloběžky, na jihu
Čech podle policie stoupá.

Uprchlíků přibývá
Uprchlíků, kteří přicházejí
z Ukrajiny do Plzeňského
kraje, po letních měsících
výrazně přibývá. Na rozdíl
od jarní vlny nyní požadu-
je ubytování mnohem více

uprchlíků. „Kapacity rych-
le mizí,“ řekl hejtman Ru-
dolf Špoták. Dalším problé-
mem podle něj je, že ně-
kteří ubytovatelé budou
kvůli strmému růstu cen
energií s poskytováním
ubytování končit. Zatímco
v červenci byly počty
uprchlíků denně do sta
lidí, nyní už Krajským asis-
tenčním centrem pro
uprchlíky projde denně
na 350 zájemců. ČTK

Vláda se včera po uzávěrce to-
hoto vydání deníkuMetromi-
mořádně sešla, aby rozhodla
o maximální ceně elektřiny
pro domácnosti, veřejný sek-
tor a firmy. Opatření má od-
běratele podržet v době str-
mého růstu cen energií. Mi-
nistr průmyslu a obchodu Jo-
zef Síkela v neděli řekl, že
částka pro domácnosti musí
být stanovena tak, aby měly
pocit, že opravdu pomůže.
V případě firemuvedl, že je si-
tuace složitější. Doufá v to, že
jakákoli forma podpory vel-
kým firmámbude i pro podni-
katele, malé a střední firmy.
Ministr financí Zbyněk Stan-
jura vládě doporučuje garan-
tovat ceny proudu v průmys-
lu, ačkoli to nese rizika. Opat-
ření by mohla platit nejdřív
od listopadu. ČTK

Babiš odmítl odpovídat na
dotazy. Soud pokračuje dnes

Krátce

Energie. Kolik
Češi dostanou?
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Unikátní nález zbytku zlatem zdobené boty ČTK

Poklady v Třebíči
Město Třebíč má za sebou
díky rekonstrukci Karlova
náměstí nejrozsáhlejší ar-
cheologický průzkum své-
ho historického centra.
Jeho dosavadní závěry bu-
dou součástí nové expozi-
ce v zámeckém Předzám-
čí. Vystavená je v nich
řada unikátních nálezů
včetně zbytku zlatem zdo-
bené boty nebo heraldic-
ký odznak dosud nezjiště-
ného rodu. Už ve 12. stole-
tí nebyla Třebíč běžnou
vesnickou osadou. Sou-
středila se v ní řemesla

a obchod a vzhledem
k nálezům v ní určitě
žili i movitější lidé.

Ústí nad Labem
získá peníze z EU
Půl miliardy korun z fon-
dů Evropské unie v progra-
mu Integrované územní
investice získá Ústí nad
Labem. Peníze půjdou
na několik projektů. Na-
příklad na učebny na zá-
kladních školách, na revi-
talizaci Mánesových sadů
nebo na nákup parciál-
ních trolejbusů. ČTK

Češi sice řeší pro-
blém s energiemi,
zapomínat by ale
neměli na covid.

Česko získalo upravené vakcí-
ny proti variantě covidu-19
omikron. Týdně by tak tu-
zemskéministerstvo zdravot-
nictví mohlo dostávat až
700 tisíc dávek, přičemž
jakmile budou vakcíny na dal-
ší aktuální mutace, měly by
být automaticky zahrnuty
do těchto dodávek. Informo-
val o tom náměstekminister-
stva zdravotnictví Josef Pavlo-
vic, spolu s hlavní hygienič-
kou Pavlou Svrčinovou pak
vyzvali lidi k očkování. „Co-
vid nás umí vždy překvapit.
Očkování pomáhá v kteréko-
li době. Jak přichází boostero-
vé dávky, vyzýváme občany,
aby se šli naočkovat. Neochrá-
ní je před ním, ale před těž-

kým průběhem,“ řekla hlav-
ní hygienička Pavla Svrčino-
vá. „Je potřeba hlavně očko-
vat. Největší důraz běhempří-
pravy na podzim bude na oč-
kování,“ řekl Pavlovic. Více
na webu Ockoreport.uzis.cz.
Už v minulém týdnu dora-

zil lék paxlovid, nyní jej na-
skladňují lékárny. Předepiso-
vat jej mohou lékaři pacien-
tům, kteří mají vysoké riziko
vážného průběhu nemoci
po nákaze koronavirem.
Šíření nového typu korona-

viru zrychlilo sedmý den za
sebou. V neděli přibylo
268 nových případů covi-
du-19, což je o 91 víc než před
týdnem. Počet lidí, kteří s ná-
kazou skončili v nemocnici,
nicméně klesl ke konci víken-
du na 614, minulou neděli
bylo hospitalizovaných
651. Vyplývá to z údajů na
webu ministerstva zdravot-
nictví. Od začátku epidemie
v březnu 2020 zemřelo s covi-
dem 40 910 lidí. iDNES.cz a ČTK

Čísla dne

100
Kopřivnická automobilka
Tatra Trucks dodá během
příštích dvou let hasičským
jednotkám v České republice
až 100 cisternových automo-
bilových stříkaček CAS 20
na podvozku Tatra. Cena za-
kázky může přesáhnout mi-
liardu korun. Tatra uspěla
ve výběrovém řízení Generál-
ního ředitelství Hasičského
záchranného sboru ČR.

17,5
Meziroční tempo růstu spotře-
bitelských cen v srpnu zpoma-
lilo na 17,2 procenta z červen-
cových 17,5 procenta, když
předtím 13 měsíců v řadě
zrychlovalo. Zmírnil zejména
růst cen pohonných hmot,
naopak zdražování potravin
mírně zrychlilo. Vliv mělo
i dražší bydlení, zejména ener-
gie. Analytici kvůli rostoucím
cenám energií další zmírnění
inflace v následujících měsí-
cích nečekají, ale na obáva-
nou dvacetiprocentní metu
podle nich nedosáhne. ČTK

Krátce

inzerce

Na mutaci
omikron
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Čeština zní na všech konti-
nentech. Nejen z úst krajanů.
Jednou z těch, kteří náš jazyk
vyučují prostřednictvím akti-
vit Domu zahraniční spolu-
práce v rámci Programu pod-
pory českého kulturního dě-
dictví v zahraničí, je i Helena
Hrdličková. Na Tchaj-wanu.

Co vás a češtinu zavedlo
tak daleko?
Už při studiu na vysoké ško-

le jsem pokukovala po čínšti-
ně, ale nakonec jsem si stu-
dium o další obor nerozšířila.
Dalšími impulzy byla opako-
vaná setkávání s asijskými
studenty a kulturně různoro-
dým prostředím během mojí
praxe tady v České republice.
Jakmile jsem objevila mož-
nost učit češtinu prostřednic-
tvím Domu zahraniční spolu-
práce, vybírala jsem nejdřív
působiště o něco blíž. Nako-
nec jsem se dostala do Brazí-
lie, do Sao Paula. Tam jsem
působila šest let jako učitelka
češtiny jak v Česko-brazilské
kulturní unii, což je jeden
z nejstarších krajanských
spolků, založili ho v roce
1895, tak na Universidade de
Sao Paulo, která patří celosvě-
tově k nejlépe hodnoceným
univerzitám. Období šesti let
je nejdelší možnost působení
v jedné destinaci. Jsem více
introvert, je mi proto asijská
povaha bližší. Když se naskyt-
la možnost vyučovat náš ja-
zyk na Tchaj-wanu, byla to
pro mě velká výzva. Vyšlo to.

Odkdy tam jste?
Od začátku února 2021,

tehdy tam ještě nebyl covid.
Ale povinnou přísnou třítý-
denní karanténu jsem absol-
vovala po příletu. Izolace
a uzavírky „první vlny“ zača-
ly až koncem května.

Jak se domlouváte?
Základním dorozumíva-

cím jazykem v lekcích je češ-
tina, v nouzi největší pak ang-
ličtina. Stejně tomu bylo
i v Brazílii. Samozřejmě
v osobním životě je angličti-
na na prvním místě, velmi
často však při běžnýchmimo-
pracovních aktivitách nesta-
čí, a tak je potřeba buď míst-
ní překladatel, nebo aplikace
v mobilu.

Je o češtinu velký zájem?
Zájem je především kolísa-

vý a možná i restrikce během
semestrů nějakým způsobem
tu křivku ovlivňují. Loni bylo
v českém programu tchaj-
wanské National Chengchi
University přes padesát stu-

dentů, letos se zatím přihlási-
lo třiatřicet.

Tomi nepřipadá málo.
Začátečníků v prvním se-

mestru je vždycky nejvíce, na-
opak v nejpokročilejší skupi-
ně můžete mít například jen
dva nebo tři studenty. O to je
práce s nimi intenzivnější.
Češtinu zde vyučuje moje
tchajwanská kolegyně, ta vy-
studovala bohemistiku v Pra-
ze, a já jako rodilá mluvčí.

Koho učíte?
Převážně jsou to studenti

slovanských jazyků na ka-
tedře slovanských jazyků a li-
teratur. Češtinu si vybírají
jako druhý nebo třetí cizí ja-
zyk. Jsou tomladí lidé od osm-
nácti do pětadvaceti let. Větši-
nou je to jejich první kontakt
s evropskou kulturou a sou-
časně velká exotika, ostatně
jako pro nás jihovýchodní
Asie. Občas je to roztomilé.
Studenti jsou většinou už veli-
ce dobře jazykově vybavení,
vedle mateřské čínštiny nebo
tchajwanštiny či jiného tam-
ního jazyka umí výborně ang-
licky a rusky, čeština nebo
polština se jim proto už učí
mnohem snadněji.

Přece jenommají mluvi-
dla nastavená jinak.
To souhlasí. Výslovnost jim

dělá problém. A to je právě
u začátečníků ten krásný mo-
ment, kdy pomocí mnoha
různých technik a artikulač-
ních cvičení začnou krásně
vyslovovat, pokud tedy dosta-
tečně překonají ostych
před spolužáky.

Narazila jste na někoho,
kdomluví česky tak, že to
nepoznáte?
Zatím ne, ale občas se se-

tkám s někým, kdo k tomu
má blízko. Jsem v tomto smě-
ru optimistka. Jsou mezi
nimi talenty.

S čím se nejvíc potýkají?
Snaží se být co nejdokona-

lejší, bojí se, že udělají chy-
bu, zvláště na veřejnosti. Kul-
tura na Tchaj-wanu je nasta-
vená tak, že člověk nesmí
ztratit tvář tím, že udělá chy-
bu. To je ve výuce brzdí. Aby
se student něco naučil, musí
mluvit. I s chybami. To se sna-
žíme společně překonávat.
Ale není pro ně lehké rozu-
mět mluvené češtině.

Jak dlouho kurz trvá?
Český studijní program je

rozvržen na tři roky, kdy do-
sáhnou úrovně B1. Je to dob-

rý základ například pro po-
kračování v České republice.

Co žáky ke studiu vede?
Častým důvodem je kultu-

ra. Znají knihy Bohumila Hra-
bala, Jaroslava Haška, Milana
Kundery. Rádi by přeložili
do čínštiny i ostatní české au-
tory. Je to pro ně obrovská
motivace. Znají hudbu Anto-
nína Dvořáka, i když neznají
skladatelovo jméno.
Na Tchaj-wanu slyšíte klasic-
kou hudbu všude, v nákup-
ních centrech, při večerním
cvičení v parku. Dvořákovu
známou melodii z Larga No-
vosvětské symfonie pouštějí
dětem v mateřské škole jako
znělku k usínání. Hudba má
pro ně velký emoční náboj
a to je také přivádí ke studiu
jazyka. Jedním z impulzů je
i touha navštívit Českou re-
publiku a studovat tam nebo
jen poznat krásná místa,
o nichž se v lekcích dovídají.

Jak jste se sžívala s prostře-
dím?
Když jsem na Tchaj-wan

přiletěla, dva měsíce vše pro-
bíhalo v běžném rytmu a pak
přišel další obtížnější mo-
ment, jejich první covidová
vlna. Všechno se zavřelo, výu-
ka probíhala jen on-line. Prv-
ní mimopracovní i pracovní
sociální kontakty se na třimě-
síce přerušily. Člověk mohl
být jen v bytě, nebo jít do kan-
celáře, vstup kamkoli jen po
načtení QR a změření teplo-
ty. Mohli jste se venku s rouš-
kami projít, ale na ulicích ani
v parcích nikdo nebyl. Mě to
nepřekvapilo, ve dvanáctimi-
lionovém Sao Paulu to bylo
obdobné. Jindy rušné město

bylo najednou prázdné. Roz-
díl je i v počasí, v letních
45 stupních za tak vysoké vlh-
kosti se bez klimatizace neo-
bejdete. Když byly v červnu
a červenci zavřeny veškeré
možnosti venkovních aktivit,
bylo mé první léto na
Tchaj-wanu opravdu neob-
vyklé.

V čem je prostředí ostrova
odlišné?
Tchaj-wan je jiný ve všem.

Jak v porovnání s námi, tak
s Brazílií. Na vysokou úroveň
bezpečnosti a čistotu veřej-
ných míst se velmi příjemně
zvyká. Nikde nejsou odpad-
ky, ale také téměř nikde nevi-
díte ani odpadkové koše. Par-
ky a dlouhé udržované cyklo-
stezky a sportoviště, turistic-
ké trasy nádhernou přírodou
a respekt a soužití s původní-
mi obyvateli ostrova. To je
opravdu vzácné.

Tchajwanců je dvakrát víc
než nás a ostrov má polovi-
nu rozlohy České republi-
ky. Netrpí přelidněním?
Určitě ne. V Tchaj-peji žije

přes dva a půl milionu obyva-
tel, ve městě Sao Paulo přes
dvanáct milionů. Provoz i bě-
hem dopravní špičky
v Tchaj-peji je mnohem ply-
nulejší a svižnější. Už jen při
používání dopravymůžete vi-
dět, že tam vše funguje podle
přesně daných pravidel
a Tchajwanci je berou jako sa-
mozřejmost, nesnaží se je ob-
cházet. Nepolemizují o nich,
vždyť jsou pro jejich bezpeč-
nost. Když se stane nehoda,
všichni spolupracují na jejím
odstranění. Nezaznamenala
jsem ani kriminalitu.

Co napětí, které vládne
mezi Čínou a Tchaj-wa-
nem? Je znát?
Mám zřejmě velké štěstí,

ale já takovým pocit nemám.
V permanentním ohrožení sa-
mozřejmě žijí ve smyslu čas-
tých zemětřesení a tajfunů.
Tchajwanci jsou velice klid-
ní, mírumilovní a nad věcí.
Nenechají se vyprovokovat.
Žijí si svůj život, jsou hodně
pracovně vytížení.

Co o nás reálně vědí?
To opravdu nevím, nejsou

zvyklí vyjadřovat se otevřeně
před učitelem nebo starším
člověkem. Bývají velmi pře-
kvapeni, když se dozvědí, že
prioritou Čecha není trávit
čas v práci, ale naopak s rodi-
nou a s přáteli. Je pro ně div-
né, že se rádi opalujeme, že
dokonce chodíme v zimě do
solárka. Na Tchaj-wanu se na-
opak používají bělicí krémy
a deštníky před sluncem. Kdo
je opálený, ten je z venkova.
Samozřejmě stolování je vel-
mi odlišné a obvykle se neče-
ká, až číšník přinese jídlo
všem, aby začali jíst společ-
ně, na to prý není čas.

Co si cizinec nesmí dovolit
v osobním styku?
Pohybuji se v prostředímla-

dých lidí, kteří jsou mnohem
otevřenější a méně tradiční
Tchajwanci. Mí kolegové jsou
z různých zemí nebo studova-
li či pracovali v zahraničí,
a tak nenarážím na nějaké
velké kulturní tabu. O to víc
je však citlivé téma politické-
ho dění ve světě, protože se
vždycky najde někdo, koho
to osobně zasahuje.

Kdy si vás Tchajwanec pus-
tí do soukromí?
To záleží na situaci. Samo-

zřejmě ne při prvním kontak-
tu. Záleží také, odkud se zná-
te, jak často jste v kontaktu,
jaké máte zájmy. Tchajwanci
mají cizince rádi a rádi je se-
znamují se svým prostředím.
Avšak první pozvání do sou-
kromí, a to na pravou brazil-
skou kávu, jsem provedla já.
Také velmi záhy po mém pří-
jezdu přišlo pozvání od mojí
tchajwanské kolegyně. Další
kontakty byly z pracovního
prostředí. Pobývali jsme s ně-
kterými pravidelně za doby
karantény v kanceláři, když
jsme netrpělivě sledovali kaž-
dou změnu v restrikcích, až
bude povoleno vyjet z města.
Hned v půlce srpna se jelo
na výlet. Tchajwancům záleží
na tom, abyste se mezi nimi
cítil dobře. PAVEL HRABICA

Helena Hrdličková (uprostřed) a studentky češtiny ARCHIV H. H.

Malým Tchajwancům pouštějí
Dvořákovu hudbu ve školkách



V kinech od 15. zár̆í
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Rakousko-americký herec Arnold Schwarzenegger: „Můžete mít buď výmluvy, (tajenka).“

Tajenka:nebovýsledky.Nikdyneobojí

Autor křížovky: JAroslAv vAněček
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Livestream
shopping předsta-
vuje interaktivní
formát nakupová-
ní během živého
vysílání, ve
kterém jsou
prezentovány
konkrétní produkty
a zároveň je nabíze-
no poradenství
při výběru těchto
produktů.

Nákupní formát, který se po-
prvé objevil v Asii v roce
2017, si postupně našel cestu
i na americký trh. V Evropě
se jedná o formát, se kterým
se zákazníci teprve seznamu-
jí. Mezi průkopníky tohoto in-
teraktivního způsobu naku-
pování a poradenství patří
také dmdrogeriemarkt. V Ně-
mecku a Rakousku spustila
oblíbená drogerie živé vysílá-
ní před půl rokem. Interaktiv-
ní nákupní zážitek si nyní bu-
doumoci dopřát i čeští zákaz-
níci. Vysílání bude dostupné
pouze v mobilní aplikaci
Moje dm.

3, 2, 1… Start!
Po půl roce od spuštěnímo-

bilní aplikace Moje dm uvádí
společnost dm drogerie
markt její novou funkcionali-
tu. Pravidelné živé vysílání
dmLIVE budou moci diváci
poprvé sledovat zítra, tedy
ve středu 14. září od 18 ho-
din. Mohou se v něm těšit
na podrobné představení vy-

braných drogistických pro-
duktů a rady a tipy, jak je
správně používat. „Nakupová-
ní na různých digitálních ka-
nálech a během živých přeno-
sů se stává stále silnějším
trendem. Živá vysílání jsou
navíc skvělým způsobem, jak
napřímo komunikovat se zá-
kazníky. Ti se totiž v reálném
čase mohou ptát na konkrét-
ní věci, které je zajímají,“ ko-
mentuje zavedení nového ná-
stroje Jiří Peroutka, manažer
komunikace dm drogerie
markt.

V hlavní roli produkty
a odborné poradenství
Živým vysílánímbude divá-

ky provázetmoderátorka Len-
ka Binterová spolu s vybraný-
mi hosty. Pozváni budou kva-
lifikovaní odborníci na jed-
notlivá témata nebo známí in-

fluenceři. „Každý díl se věnu-
je jinému tématu a představí-
me v něm jak dodavatelské
produkty, tak produkty dm
značek. Živé přenosy dmLIVE
budou vysílány vždy dvakrát
do měsíce, zpravidla ve stře-
du od 18 hodin, a trvat budou
zhruba půl hodiny. Každou
epizodu bude možné přehrát
i zpětně,“ upřesňuje Perout-
ka. Hned v zítřejším prvním
díle se moderátorka společně
s MUDr. Lucií Rajskou, Ph.D.,
primářkou Kliniky preventiv-

ní dermatologie, a s influen-
cerkou Karolínou Rejmonto-
vou alias Skincare s Karol za-
měří na pleťová séra nejen ze
sortimentu dm značek.
Následné vysílání, které

v aplikaci poběží 29. září,
bude patřit produktům znač-
ky dmBio a typům na rychlé,
zdravé a chutné večeře.
Diváci se mohou do vysílá-

ní aktivně zapojit a klást hos-
tům konkrétní dotazy k pro-
duktům a nechat se inspiro-
vat zkušenostmi s jejich po-

užíváním. Na základě doporu-
čení si také budoumoci před-
stavené produkty jedním
kliknutím vložit do košíku
a objednat.

Exkluzivní eKupony
Na sledující bude čekat od-

měna v podobě exkluzivních
eKuponů, například na pade-
sátinásobné body na určité
skupiny produktů. eKupon se
objeví v kuponovém centru
aplikace Moje dm pouze těm,
kteří si živé vysílání zapnou
v přímém přenosu, nikoli
ze záznamu. Tyto eKupony zá-
kazníci budou moci uplatnit
ihned v aplikaci Moje dm,
na on-line shopu dm.cz nebo
v prodejnách při načtení své
zákaznické karty z aplikace
Moje dm. Na uplatnění
eKuponů mají sedm dní
od vysílání.

Inspirujte se s dmLIVE, živým
vysíláním společnosti dm
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Petr nevlastní řidi-
čák a používá vý-
hradně veřejnou
dopravu. Přesto
škodí planetě, jako
by měl velký auto-
mobil. Je totiž maji-
telem velkého psa.

Před devíti lety vydali no-
vozélandští vědci a současně
manželé Robert a Brenda Va-
leovi knihu s provokativním
názvem Čas sníst psa? – sku-
tečný průvodce trvale udrži-
telným životem. Ve svém díle
například spočítali, že vlast-
nictví jednoho velkého psa
zanechá za sebou takovou
ekoškodu, jako kdybyste
za rok ujeli velkým SUV deset
tisíc kilometrů.

Malá kočka je větší zátěží
pro planetu než malý pes
Co „škodlivost“ domácího

zvířete vlastně určuje? Hlav-
ním měřítkem je množství
krmiva, které dotyčné zvíře
ročně spotřebuje. Vypočítává
se, kolik energie je třeba k vy-
pěstování a výrobě tohoto kr-
mení, odkud se dováží a další
náklady převedené na pro-
dukci CO2.
Uhlíková stopa velkého

psa, který váží více než třicet
kilogramů, odpovídá nece-
lým 700 kilogramům oxidu
uhličitého. Pes do deseti kilo-
gramů za sebou ročně zane-
chá ve spotřebovaném krmi-
vu „jen“ devadesát kilo CO2.
Stejně jako kočka. Ta je sice
většinou váhově menší, ale

na rozdíl od psa je pouze ma-
sožravá.
Argumentem, jímž ekolo-

gové upozorňují na zátěž ži-
votního prostředí, je plocha,
na které se chovají zvířata, je-
jichžmaso je určené z výrobě
krmiva pro psy a kočky (viz
box). A která by mohla slou-
žit k výrobě potravin pro hla-
dovějící oblasti světa.
Je ale třeba brát v úvahu

i to, že část produkce masa
pro lidi se využije i pro domá-
címazlíčky. „Kelly Swansono-
vá, profesorka v oblasti nu-
triční výživy zvířat z univerzi-
ty v Illinois, například upo-
zornila na to, že většinamasa
pro krmení zvířatmá svůj pů-
vod v odpadech po zpracová-
ní masa a masných produktů
pro lidskou výživu. Takže se

zvířecí krmiva po environ-
mentální stránce nejeví být
‚zhoršováním problému, ale
jeho částečným řešením‘, pro-
tože ve své podstatě snižují
množství vznikajícího odpa-
du,“ připomíná skutečnost
Radomír Dohnal, spolupra-
covník Ekolistu, neziskového
webu zaměřeného na životní
prostředí.

Obézní mazlíčci
Nicméně i v Česku jsou vý-

robci krmiv, kteří do svých
produktů odebírají ty nejlep-
ší suroviny a v žádném přípa-
dě se nejedná o odpad, pro
který už nemají využití ob-
chodníci nebo gastronomie.
Někteří zdůrazňují vysokou
biologickou hodnotu svých
výrobků. „Konzervy nabízí-

me dohromady v šesti růz-
ných chutích, z nichž všech-
ny jsou vyrobeny ze zvířat
z lokálních farem, luk nebo
lesů. Výjimkou je pouze lo-
sos, kterého dovážíme ze se-
veru Evropy,“ uvádí nejmeno-
vaný český výrobce přírod-
ních krmiv. Využívá i zvěři-
nu, tu dodávají myslivci jak
z Česka, tak ze Slovenska.
Protože majitelé domácích

zvířat svýmmiláčkům dopřá-
vají, stává se obezita psů a ko-
ček stejným problémem jako
obezita lidská. „Nadváha
a obezita zvířat má stejné dů-
sledky jako lidská – a to včet-
ně vyšších finančních nákla-
dů na lékařskou péči,“ upo-
zorňuje Renata Placková
z Ekologického institutu Ve-
ronica. PAVEL HRABICA

Velké SUV a středně velký pes. V uhlíkové stopě má v tomto případě navrch auto. MAFRA

Zahrnuje: dopravu, 4x ubytování ve dvoulůžkovém
pokoji, stravu all inclusive, neomezený
vstup do termálních lázní, delegáta

Nástupnímísta: Plzeň, Beroun, Praha, Příbram,
Tábor

KONTAKT: CK A.Ša s.r.o. Příbram,
tel.: 318 63 99 99 a 603 864 519

po-pá 9.00 – 17.00 hod. • www.ckasa.cz

Termín:24.09.-28.09.2022 Cena:10.490Kč/os.

RELAX V TERMÁLNÍCH LÁZNÍCH
Maďarsko – Sárvár - Hotel Park Inn****

all inclusive

Cestování - nabídka

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990.
Tel. 734843403263567

inzerce Potravinová čísla

Kilo masa, či kilo brambor?
Maso zabere při výrobě ná-
sobně víc metrů čtverečních.

● Kilogram jehněčího a skopo-
vého potřebuje 370 metrů
čtverečních plochy. Kilo-
gram brambor si vystačí s ne-
celým metrem čtverečním.

● Vepřovému stačí necelých
osmnáct čtverečních metrů.

● Obilniny, které se využívají
k výrobě krmiv pro psy a koč-
ky, zabírají celosvětově plo-
chu 49 milionů hektarů. Je
to plocha, která by stačila
k nasycení asi 700 milionů
podvyživených a hladových
obyvatel. MET

Masožravý zvířecí stát

25
Tolik kilogramů oxidu uhliči-
tého (CO2) vyprodukuje ročně
akvarijní rybička. Vyplývá to
alespoň z údajů, které spočí-
tal anglický výzkumník Mike
Berners-Lee. EKOLIST

30
Tolika procenty se na celostát-
ní spotřebě masa podílejí koč-
ky a psi ve Spojených státech.
Pokud by si jen tito američtí
mazlíčci založili vlastní stát,
co do spotřeby masa by byl
pátý na světě. Za Ruskem, Bra-
zílií, USA a Čínou. UCLA

279
Téměř tolik tisíc tun krmiva
pro kočky a psy se předloni
vyrobilo v České republice.
Tržby výrobců se během covi-
dového období zvýšily o dva-
cet až čtyřicet procent. V po-
rovnání s rokem předtím vy-
robily firmy o téměř 19 tisíc
tun krmiva víc. MZE ČR

2
V Česku jsou přibližně dva
miliony psů přímo v rodi-
nách. Jeden a půl milionu do-
mácností má kočku. Nějaké
domácí zvíře má více než po-
lovina domácností. GFK

Domácí mazlíci škodí planetě,
vyrovnají se obřímu esúvéčku
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Potrat je pro Polky
obzvlášť kompliko-
vaný. Řešení nabízí
jeden štětínský
svatostánek.

Již 29 let. Tak dlouho jsou
u našeho severního souseda
bezvýhradně zakázány in-
terrupce. To ale neznamená,
že ženy zákrok nevyhledají.
„Přidělávají tím spoustu prá-
ce štětínskému knězi Tomas-
zovi Kancelarczykovi,“ píše
americký list New York Ti-
mes, podle kterého Polsko
může být jakousi „výzkum-
nou laboratoří“ třeba pro
americký stát Texas, který in-
terrupce začal před rokem
fakticky zakazovat.

Pomáhá i děsí
Pomocná ruka kněze Kan-

celarczyka má dvojí podobu.
Jednak během kázání pouští
z reproduktorů poněkud
drastickou nahrávku, případ-

ně veřejně kárá muže, kteří
hodlají opustit své těhotné
ženy. „V nejzazších přípa-
dech vyhrožuje nezletilým
dívkám, že to řekne jejich ro-
dičům, pokud půjdou na po-
trat,“ uvádí New York Times.
Kancelarczykův nejúčin-

nější nástroj se nicméně na-
chází tam, kde supluje pol-
ský stát. Kněz totiž také po-
máhá osamělým matkám ob-
starat bydlení, výbavu
pro děti a v případě potřeby
i právníky, aby zažalovali

agresivní partnery. „Občas
jsem zdrcenmnožstvím tako-
vých případů,“ uvedl čtyřia-
padesátiletý kněz během ná-
vštěvy azylového domu
pro osamělé matky, jejž vede
v blízké vsi. Některé ženy
jsou těhotné, některé s dítě-
tem, ale všechny v problé-
mech. „Mělo by být 200 či
300 takových domů v Polsku.
Je tu ale pusto,“ doplnil.

Jde také o postižené děti
V Polsku je zjevné, že stát

nesmiřitelně bojující s potra-
ty neřeší to, co po donoše-
ném těhotenství následuje –
děti, které potřebují pomoc
a podporu.
Polská vláda dává sice jed-

ny z nejštědřejších rodin-
ných přídavků v regionu, ale
poskytuje minimální podpo-
ru samoživitelkám a rodi-
nám s postiženým dítětem,
podobně jako ty části USA,
které zakázaly interrupce.
„Stále mluví, že jsou pro ži-
vot, ale zajímají se o ženu,
jen dokud neporodí,“ říká
Krystyna Kacpurová, která

ve Varšavě vede spolek stavě-
jící se proti vládním záka-
zům. „Neexistuje žádná systé-
mová podpora pro svobodné
matky v Polsku, zejména
pro matky s postiženými dět-
mi,“ poznamenává. To je je-
den z důvodů, proč zřejmě po-
čet interrupcí neklesá – záka-
zy je prostě vytlačily buď
do ilegality, nebo mimo Pol-
sko.

Obrovské číslo
Zatímco počet legálních in-

terrupcí loni klesl na tisíc
za rok, aktivistky bojující
za právo na potrat odhadují,
že každý rok si přes všechny
zákazy nechá přerušit těho-
tenství okolo 150 tisíc Polek:
buď si vezmou „potratovou“
pilulku, nebo odjedou na po-
trat do ciziny.
V současnosti na jednu

Polku připadá 1,3 dítěte, což
je jedno z nejnižších čísel
v Evropě a asi polovička toho,
co bývalo za komunismu,
kdy země měla jedny z nejli-
berálnějších potratových
předpisů na světě. HAL a ČTK

„Kněz v krajních případech
vyhrožuje nezletilým dívkám“

T. Kancelarczyk FACEBOOK

Zase ten lockdown
Desítky milionů lidí
v nejméně 30 oblastech
Číny nesmějí v současné
době opouštět své domovy
nebo mají omezený pohyb
kvůli uzávěrám, které vy-
hlásily čínské úřady v sou-
vislosti s výskytem nákazy
koronavirem. Podle zpra-
vodajského serveru BBC

News si stále více obyvatel
těchto lokalit stěžuje, že
trpí nedostatkem potravin
a léků.

Republika? Kdepak
Novozélandská premiérka
Jacinda Ardernová včera
prohlásila, že její vláda ne-
bude po smrti britské krá-
lovny Alžběty II. usilovat

o to, aby se Nový Zéland
stal republikou. Zéland je
jednou ze 14 zemí mimo
Spojené království, kde je
britský monarcha oficiální
hlavou státu.

Afghánistán trpí
Za obnovené vlády hnutí
Tálibán se stav lidských
práv v Afghánistánu zhor-

šil a země směřuje k auto-
ritářskému režimu. Na za-
sedání Rady OSN pro lid-
ská práva to řekl zvláštní
zpravodaj OSN pro Afghá-
nistán Richard Bennett.

Nebe nad Berlínem
Německo chce s Izraelem
spolupracovat na budová-
ní své protivzdušné obra-

ny. Včera to po jednání
s izraelským premiérem
Jairem Lapidem prohlásil
spolkový kancléř Olaf
Scholz, který výslovně zmí-
nil izraelský protiraketový
systém Arrow 3. Dovede za-
chytit balistické střely, do-
kud jsou stále mimo zem-
skou atmosféru, a zlikvido-
vat jejich jaderné, biologic-
ké i konvenční hlavice. ČTK

Oblíbená delikatesa foie gras,
tedy ztučnělá játra hus
a kachen, je ve Francii tradič-
ně součástí většiny vánoč-
ních a novoročních jídel. Le-
tos ale hrozí, že lahůdky
budemálo a že se její cena vý-
razně zvýší. S odvoláním
na sdružení producentů foie
gras to napsal deník Le Pari-
sien. Podle sdružení se loni
produkce ve Francii snížila
na 11 674 ze 14 593 tun v roce
2020.
Hlavní příčinou poklesu

jsou vedle vyšších nákladů
na zkrmované obilí a na ener-
gii také vyšší ceny za dopravu
a balení. Už na jaře sdružení
varovalo před poklesem pro-

dukce. Kvůli výskytu ptačí
chřipky se v různých částech
země přerušil chov hus
a kachen.
Vykrmování ptáků pro foie

gras vyvolává kontroverze.
Při „výrobě“ ztučnělých jatý-
rek je ptákůmzavedena něko-
likrát denně do volete či pří-
mo do žaludku sonda, kterou
je jim vpravena krmná směs,
většinou předvařená kukuři-
ce, a to v množství výrazně
větším, než je potřebná den-
ní nutriční dávka pro daný
druh ptáka.
Ve Francii se proti produk-

ci foie gras stále častěji pro-
testuje, upozornila agentura
DPA. HAL a ČTK

Cíl nesplní
Ukrajinská protiofenziva
u Charkova válku neukon-
čí, tvrdí americký Institut
pro studium války (ISW).
Rusům se zřejmě podaří
obnovit obrannou linii
a možná i provést lokální
protiútoky, doplňuje ISW.
„Ukrajina bude muset za-
hájit následné protiofenziv-
ní operace, aby dokončila
osvobození Ruskem okupo-
vaného území. Válka se asi
protáhne do roku 2023,“
pokračuje institut ve své
analýze. Podle ní však ak-
tuální osvobození města Iz-
jum znamená konec nadějí
Moskvy na splnění jedno-
ho z cílů invaze na Ukraji-
nu, a sice dobytí celé Do-
něcké oblasti. AP

Krátce

Situace v Česku se lepší

Interrupce v České republice
je legální až do 12. týdne tě-
hotenství, s lékařským dopo-
ručením až do 24. týdne těho-
tenství, v případě závažných
problémů s plodem kdykoli.

● Celkový počet potratů v Čes-
koslovensku či v Česku ni-
kdy nepřesáhl počet poro-
dů. Prudký nárůst umělých
potratů byl však zazname-
nán v polovině osmdesátých
let, kdy byla miniinterrupce
(do 8. týdne těhotenství) po-
volena ženám zdarma za po-
kračující nedostupnosti jiné
antikoncepce. Maxima bylo
dosaženo mezi lety 1988
a 1990 (97,1; 98,2 a 96,2 po-
tratu na sto porodů).

● K úbytku došlo po roce
1990, tento trend se už neza-
stavil. Příčinou poklesu je
v Česku široce dostupná
antikoncepce a lepší sexuál-
ní výchova. WIKIPEDIA

Krutá pochoutka. Mizí
z francouzských pultů
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Český herec, dabér a režisér
Lumír Olšovský všemi rolemi
hladce proplouvá. „Buď jsem
tři ryby, nebo nějaká divná
užovka. Z každé profese se za-
tím raduji a těší mě, že má
slušné výsledky,“ říká v roz-
hovoru pro deník Metro.

Jak vše zvládáte, kde
berete energii?
Energie je prazvláštní veli-

čina – někdy se dá daleko líp
nabírat, když ji vydávám, než
když odpočívám. A že odpočí-
vám fakt hodně rád! Třeba ta-
ková sauna nebo spánek do
půl desáté… Naštěstí jsem si
zkomplikoval život spoustou
cílů s přílišným optimis-
mem, že toho zvládnu hod-
ně, takže je pořád z čeho dobí-
jet. Většinu roku jsem jako ší-
lenec v jednom letu. Mám to
rád, ačkoli žít se mnou doká-
že jenom člověk výjimečně tr-
pělivý a tolerantní. Toho
jsem naštěstí dávno našel.

V plzeňském Divadle
Josefa Kajetána Tyla
šéfujete muzikálům.
Co vás na nich baví?
Emoce. Muzikál, jaký milu-

ju, není jenom sled líbivé
hudby, nejlépe dávno zná-
mých hitů, a přehlídka seriá-
lových tváří v pokud možno
blýskavých kostýmech. Po-
řádný muzikál je před pre-
miérou pro herce těžká dřina
a pro diváky pohlcujícímimo-
řádný zážitek. Setkání s posta-
vami, které naplno žijí svůj
příběh, aniž si uvědomíte, že
někdy zpívají nebo tancují.
Propadnete ději, cítíte eufo-
rii, když je postava šťastná,
a bolí vás u srdce, když se trá-
pí. To by měl být muzikál.

Můžemít představení
i hojivý účinek?
Tohle přesně divadlo doká-

že. Mám spoustu přátel, kteří

mi neustále připomínají, jak
je pro ně naše práce léčivá.
Jednoduše řečeno dá divadlo
zapomenout na běžné staros-
ti, složitěji řečeno díky prožit-
ku získáte na každý osobní
problém jiný úhel pohledu,
pak snáze nacházíte řešení.
Dobré divadlo vám uvízne
v hlavě nebo v duši na dlouhý
čas a hojí o to déle. A to vůbec
nemluvímo tom, jaký ozdrav-
ný účinek má na herce – udě-
láte krok z portálu na jeviště
a přestává bolet hlava, noha,
záda, cokoli. Není čas si ani
všimnout, když si ukopnete
palec. Domanacházímmodři-
ny na svém těle a hádám, kdy
jsem k nim asi přišel.

Na co se mohou diváci
těšit v nové sezoně?
Kromě jedné větší novinky

a několika menších premiér
se soustředíme na poslední
reprízy starších muzikálů.
Trhá nám to srdce, ale takové
je divadlo. Nemůže se hrát
věčně. Chystaná velká listopa-
dová premiéra se jmenuje
Kozí válka. S nostalgickou
poetikou se vrátíme na konec
druhé světové války, do vesni-
ce na Plzeňsku, kde klukov-
ská partamaléhoVaška stříle-
la z praku kozí bobky na par-
tu kluků z druhého konce ves-
nice. Přišlo osvobození, zleva
Američani, zprava Rudá ar-
máda, a opravdu si vesnici
rozdělili napůl demarkační li-
nií. Co všechno v těch dobách
zažíval onen malý chlapec,
dnes autor předlohy Václav
Bárta starší, to libretem a vy-
nikající hudbou převyprávěl
jeho synovec Dalibor Bárta.
Další zbrusu nové českémuzi-
kály přijdou na naše jeviště
v březnu a v květnu.

S čím se loučíte?
Rozhodně bych vám dopo-

ručil, abyste u nás ještě stihli

vidět naši srdcovku Billyho El-
liota, Elisabeth o rakouské cí-
sařovně Sissi a ďábelského
londýnského holiče Sweeney-
ho Todda. Tyto tituly nás
opustí v roce 2023, čas letí
a byla by škoda je nezažít.

Která představení jsou
nejoblíbenější?
Pyšně říkám, že všechna.

I ty brzy končící inscenace Bil-
lyho Elliota, Elisabeth nebo
Sweeneyho Todda jsou výji-
mečné. Zkrátka když k nám

přijdete namuzikál, neudělá-
te chybu.

Na představení se k vám
sjíždějí i přespolní diváci,
z Prahy dokonce vypravu-
jete autobus.
Projekt Na muzikál do Plz-

ně nabízí zatím každý měsíc
jeden náš titul, 21. října na-
příklad Lloyd Webberův Sun-
set Boulevard s výkonem Stá-
ni Topinkové, který byl
v těchto dnech nominovaný
na Cenu Thálie, pak úžasnou

broadwayskou komedii Něco
shnilého! a další hity. Speciál-
ní vstupenka, kterou už teď
koupíte na našemwebu, zahr-
nuje i zpáteční jízdenku.
Z pražského hlavního nádra-
ží vás autobusem přivezeme
na představení a po něm vás
zase odvezeme zpátky.
Za málo peněz hodně muzi-
ky. Velký živý orchestr, plné
jeviště nádherně kostýmova-
ných prvotřídních interpretů
– kvalita do posledního detai-
lu. VERONIKA REICHELTOVÁ

Boj o Oscara
Česká filmová a televizní
akademie vyšle do soutěže
o Oscara v kategorii Nej-
lepší zahraniční film sní-
mek režiséra a scenáristy
Petra Václava (na snímku
vlevo) Il Boemo o životě
českého skladatele 18. sto-
letí Josefa Myslivečka.
Hlavní roli ztvárnil Vojtěch
Dyk (uprostřed), dále se
představí Barbara Ronchio-
vá nebo Lana Vladyová.
Do českých kin film vstou-
pí 20. října. ČTK

O alkoholismu
Brněnské nezávislé profe-
sionální Divadlo Feste uve-
de v nadcházející sezoně
dvě nové inscenace. První
hra s názvem Alkoholičky
bude mít premiéru
14. prosince a zaměří se
na problematiku alkoho-
lismu u žen. Druhá hra Fa-
lešní přátelé obyčejných
lidí poukáže na populis-
mus v politice. Premiéra
se uskuteční na začátku
příštího roku. ČTK

Vodní svět
Dnes v Hluboké nad Vlta-
vou začíná Mezinárodní
filmový festival Voda
Moře Oceány. Filmy, kte-
ré z různých úhlů předsta-
vují tematiku prostředí
slaných i sladkých vod,
mohou diváci zhlédnout
zdarma v kině Panorama.
Cílem akce je vzdělávání
veřejnosti o ekologii
a vodě. Probíhat budou
také besedy s tvůrci, vědci
a umělci. MET

Z představení o talentovaném chlapci Billym Elliotovi DJKTLumír Olšovský MILAN JUNEK

Krátce

„Divadlo pomůže zapomenout
na běžné každodenní starosti“

t la
ro

nov sout n po a , ve ter m na m a m
nakoukneme pod pokličku.

OD 12. 9.
VŽDY V PONDĚLÍ
VE 20:15

NEDĚLE 20:15

inzerce
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„Tady se
to slunce
vypíná.“

RADIM SMITH
Facebook
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Napište svou bublinu

Přeházejte písmena
a vyjdou vám slova.
Ta doplňte do
prázdného řádku
pod písmeny.

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.50 Na krok od nebe II
16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domov můj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Každý milion dobrý

Psychologické drama (ČR,
2016)

21.45 Hercule Poirot XI
23.20 Komisař Moulin
00.55 AZ-kvíz
01.25 Zajímavosti z regionů
01.50 13. komnata Tomáše

Etzlera
02.15 Dobré ráno
04.45 Kuchařská pohotovost

16.30 V jiném těle (2/6)
17.10 Sto divů světa II (12/13)
18.10 Afrikou letem světem (5/6)
19.00 Cyklotoulky
19.10 Křesťanský magazín
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Hindenburg

Katastrofický film (USA, 1975)
22.10 Malé dějiny Žižkova
23.05 Requiem pro panenku

Drama (ČR, 1991)
00.40 Fargo III (3/10)
01.30 Letecké katastrofy
02.15 Cesty víry
02.40 Náš venkov
03.10 Před půlnocí
03.35 Rodinné křižovatky

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu II
18.25 Ulice (4322)

Seriál (ČR, 2022)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 MasterChef Česko VI (5)
21.50 Souboj na talíři II
22.50 Víkend
23.40 Dr. House IV (7)

Ošklivec. Seriál (USA, 2007)
00.35 Dr. House IV (8)

Kdo ví, nepoví! Seriál (USA,
2007)

01.30 Souboj na talíři II
02.15 Víkend
02.50 Na lovu II
03.45 Pojišťovna štěstí (11)

15.50 Policie v akci
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Zoo (48)

Trable s ex. Rodinný seriál (ČR,
2022)

21.35 7 pádů Honzy Dědka
23.55 Ano, šéfe!
01.10 Policie v akci
02.10 Rizzoli & Isles: Vraždy na

pitevně III (7)
Láska bez hranic. Krimiseriál
(USA, 2011)

03.15 Komisař Rex III (10)
Anděl se čtyřmi tlapkami.
Krimiseriál (N/Rak., 1996)

06.00 Ranní fresh
09.00 Number One
11.00 Óčko hity
15.00 Mixxxer Live
17.00 Óčko hity

Klipy nonstop
17.30 Smartmania

Novinky ze světa technologií
s Dominikem Vršanským

17.35 Óčko hity
Klipy nonstop

21.30 Tattoo Fixers Extreme
Krotitelé extrémně
zfušovaných kérek

22.00 Naked Attraction
Seznamka na tělo

22.30 Óčko flirt
Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Jan Tesař
Polarizaci
společnosti.
Bohužel.

Anketa

Volby se blíží. Co očekáváte?

Martin Dvořák
Očekávám stejnou
bramboračku jako

doteď.

„Jen pár kapek s tramvají.“ Tak svou působivou fotku pojmenoval
@petr_hammer. Přihodil tagy #prague #verejnadoprava #dpp
#pidoficialni #prazskaintegrovanadoprava #mojemetro #tram
#tramdriver #kt8d5rn2p #kt #tatra #mojeprace #transport
#positivevibes #nice #rain #colour

Ondra Schild
Konec
Pirátů
v Praze.

@mojemetro

SLADKÝCH 350
Je to k neuvěření, milý čtenáři, ale právě si čteš můj kulaťouč-
ký, třístý padesátý sloupek, jejž jsem vytvořil pro deník Met-
ro. Znamená to, že jsem zasloužilý sloupkař, a jako takový
bych si jistě zasloužil nějaké ocenění. Při takových příležitos-
tech se od zaměstnavatele dostávají například hodinky, cen-
né pero, zájezd do cizokrajné země či poukaz na opulentní ve-
čeři. No, sám jsem zvědav, čímmě vedoucí redakce či snad sa-
motinký pan ředitel překvapí. Nemnoho na tom, takový mo-
ment v životě písmáka si jistě zaslouží malinkou bilancičku.
V ranémmládí by mě ani nenapadlo, že bych někdy psal
něco, co by vycházelo v periodiku a lidé by si to četli. Vždy
jsem obdivoval spisovatele a vůbec nechápal, jak někdo může
pravidelně zasedávat za stůl a sepisovat knihu, která by jiné

bavila, či snad dokonce
nadchla! Nešlo mi na ro-
zum, odkud ti písmáci be-
rou cit pro slovo, pro
skladbu, jak poznají, zda
už je něco moc košaté,
nebo naopak co je ještě
potřeba dopsat. A co netu-
ším dodnes – jak někdo

vytvoří román, aniž by to sám prožil. Třeba Karel May prý ni-
kdy nebyl v Americe, a přesto má na svém kontě nesmrtelná
díla, ve kterých vystupují indiáni, padouši, pistolníci a básníci
prérie. Já dokážu psát jen o tom, co důvěrně znám či jsem
toho byl svědkem. Anebo o úplných krávovinách. Ovšem zdá
se, že si nepočínám úplně nejhůře, však mi také bylo vydáno
trio knih, z nichž dvě jsou právě sebrané Metro sloupky. Prav-
da, rekordy v prodeji to netrhá, ale to přičítám fenoménu, že
skutečně jen málo čtenářů má vytříbený vkus. Věřím, že stej-
ně jako Vincenta van Gogha, který za života neprodal ani je-
den obraz, tak i mě lidé pochopí až po mé smrti. A to mi připo-
míná... příští sloupek bude „autoportrét“.

Citát

Já dokážu psát jen
o tom, co důvěrně
znám či jsem toho
byl svědkem.

Dopisy a vzkazy

KOMÁR

Řešení sudoku

JAKUB
KOHÁK
TŘISTAPADESÁTNÍK

Zázrak ticha
Chodívám v Brně na snída-
ni do restaurace jednoho
z nejznámějších fastfoodo-
vých řetězců a stává se mi
poslední dobou, že v něm
po ránu nezní žádná hud-
ba. Jde o úžasný a neob-
vyklý zážitek: slyšet chví-
lemi úplné ticho nebo jen
hlasy hostů a výzvy k vy-
zvednutí hotového jídla.
Takový příjemný balzám
pro uši, aniž by měl člo-
věk nasazená sluchátka.
Jen nevím, jestli jde
o záměr, nebo technickou
závadu, nebo prostě ně-
kdo ze zaměstnanců ne-
stiskl potřebné tlačítko?
Kdyby šlo o úmysl, při-
mlouvala bych se za vytr-
vání v něm. A třeba by se
našli napodobitelé i jinde?
Vždyť my už skoro vůbec
nevíme, jak ticho chutná.
Všude něco zní – v restau-
racích, obchodech, na růz-
ných veřejných akcích,
i když třeba s hudbou
nesouvisejících... Naše uši
by nám byly vděčné.

JANA DVOŘÁKOVÁ, BRNO

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Problémy se zažíváním
se v posledních letech
stávají stále častějšími
nejen u dospělých, ale
posunují se i do mlad-
ších věkových skupin.

Uspěchaná doba, v níž žijeme, klade
stále větší důraz na výkonnost. To s se-
bou nese i snahu za co nejkratší časo-
vý interval toho co nejvíce udělat. Ně-
kdo je ale citlivý a pocit, že nezvládne
uložené úkoly vykonat, vyvolává kro-
mě jiných i zažívací obtíže.
„Ruku v ruce se připojuje nedosta-

tek času na jídlo a nepravidelná živo-
tospráva. O kvalitě a úpravě jídla bě-
hem pracovního procesu ani nemlu-
vím,“ říká doktorka Zdeňka Hradec-
ká, primářka interního oddělení Ne-
mocniceMělník. „Připojují se další ne-
švary nebo případně i závislosti, na-
příklad kouření nebo velké množství
černé kávy či alkoholu,“ pokračuje
Hradecká.
Člověk podle ní potřebuje každé tři

hodiny něco sníst a vypít. „My to ale
našimi návyky ve stylu ‚nemámna jíd-
lo čas‘ neustále kazíme,“ upozorňuje
Hradecká.

Raději méně a častěji
Stravovat se dvakrát denně, nebo

dokonce jen jednou, a to nejlépe ve-
čer, což někteří jedinci praktikují,
rozhodně zdravé není.
Kalorický přísun, který by měl být

rozložený do vícero jídel, pak „ztlás-
káme“ najednou. Přejíme se a není
nám dobře.
„To je ten nepříjemný pocit plnos-

ti, tíhy v žaludku, kde často zvracení
vyvolá úlevu,“ popisuje primářka.
Avšak zvracení není tou nejlepší me-
todou, jak se s problémem vypořádat.
„Pokud nám jen něco jak se říká ne-

sedne, ať už složením, nebo úpravou
pokrmu, pak si s tím organismus ob-
vykle poradí sám, člověk několik ho-
din trpí celkovou nevůlí, bolestmi bři-

cha či pocitem na zvracení, ale obvyk-
le po lačnění a tekutinách dojde k úle-
vě bez poškození trávicích orgánů,“
vysvětluje Hradecká.

Pozor na skladbu jídelníčku
To, co jíme, má velký vliv na to, jak

se budeme cítit. „Je zřejmé, že pokud
sníme ve větším objemu nadýmavou
zeleninu a ovoce, nadměrná plyna-
tost nás nemine,“ uvádí Hradecká.
„Stejně tak tučná a mastná jídla vy-

tváří nedokonalým trávením větší
množství plynů ve střevech a nadměr-
ná hlasitost (borborygmy) střevních
pohybů je ve společnosti mírně řeče-
no nepřijatelná,“ myslí si primářka.
Mnohem horší dopad však mohou

mít nesprávné návyky související
s přípravou pokrmů.
„A to nemluvím o tom, že si někdy

pro úsporu času ohříváme polotovary
nebo předpřipravená jídla, která by
měla projít dostatečnou tepelnou
úpravou. V lepším případě následuje
zvracení, bolesti břicha, nadýmání,
průjmy a v horším gastroenteritis,
tedy zánět žaludku a střeva s horečka-
mi a s nutností vyhledání lékařského
ošetření,“ varuje Hradecká.

Pálí vás žáha?
Mezi časté zažívací problémy patří

také pálení žáhy spojené s říháním,
pachutí v ústech, tlaku v nadbřišku,
pocity plnosti či nechutenství.

Zmíněné příznaky mohou vznikat
v souvislosti s refluxní chorobou jíc-
nu, při které netěsní svěrač mezi ža-
ludkem a jícnem. Kyselý obsah žalud-
ku se vrací zpět do jícnu, někdy až do
úst, kde způsobí hořkokyselou chuť.
Pokud stav trvá dlouho, může dojít

drážděním jícnu až ke vzniku zhoub-
ného nádoru. „Jako úlevové léky se
podávají antacida, která neutralizují
žaludeční obsah. Mají rychlý nástup
účinku, který ale přetrvává jen krát-
ce,“ vysvětluje Ivana Lánová, odborná
konzultantka lékáren BENU.
Léčba příznaků refluxu by podle ní

bez porady s lékařem neměla přesáh-
nout délku dvou týdnů. Součástí léč-
by by měla být i režimová opatření,
mezi která patří konzumace menších
porcí jídel v kratších intervalech, vy-
varování se stresu a spěchu při jídle,
omezení nebo úplné vyloučení alko-
holu, čokolády, citrusových šťáv, po-
travin obsahujících rajčata, silně ko-
řeněných jídel a také tučných, smaže-
ných, sladkých a kynutých jídel. Ne-
vhodná je též silná černá káva, silný
černý nebo zelený čaj a perlivé nápo-
je s kolovou příchutí. KAMILA HUDEČKOVÁ

Přírodní cestou

ulevuje při nadýmání, křečích, bolestech a diskomfortu
v oblasti břicha

enterosolventní tobolky jsou šetrné k žaludku a zajišťují přímý
účinek tam, kde potíže vznikají, tedy ve střevě

kombinuje osvědčené a vědecky ověřené přírodní látky ve
vysokých dávkách: silicemáty peprné a kmínu

– silný a šetrný při zažívacích potížích

Gaspan® enterosolventní měkké tobolky je lék k vnitřnímu užití. Čtěte pečlivě příbalovou informaci.

Nadýmání?
Křeče? Bolesti?

Cíleně se
uvolňuje až
ve střevě

Schwabe Czech s.r.o.
Pod Klikovkou 1917/4, 150 00 Praha 5 - Smíchov
tel.: +420 241 740 447, e-mail: info@schwabe.cz
www.gaspan.cz

Schwabe
Czech
From Nature. For Health.

Zažívání umějí ovlivnit i bylinky. Na co
se která hodí?

● Iberka – působí protizánětlivě, ovlivňu-
je peristaltiku trávicí soustavy

● Vlaštovičník větší – uvolňuje křečovité
bolesti, má cholekinetický účinek

● Lékořice lysá – potlačuje zánět, norma-
lizuje motilitu střev

● Ostropestřec mariánský – chrání žalu-
deční a jaterní buňky, zabraňuje nadý-
mání

● Máta peprná – dezinfikuje, působí
anesteticky

● Meduňka lékařská – snižuje bolest,
má uklidňující účinek

● Kmín – brání množení bakterií, působí
spazmolyticky

● Heřmánek pravý – stimuluje žaludeční
sekreci

● Andělika lékařská – inhibuje sekreci
kyselin, podporuje trávení

● Pelyněk – podporuje trávení, ulevuje
od bolesti, snižuje nadýmání

● Fenykl – působí proti křečím
a nadýmání BENU

Skladba jídelníčku by měla být vyvážená. PROFIMEDIA

inzerce

Špatná životospráva a stres při
jídle mají vliv na zdraví střev
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Plzeňští fotbalisté
v evropských sou-
těžích na vlastním
stadionu prohráli
naposledy před
46 měsíci.

Fotbalisté Plzně ve druhém
utkání hlavní fáze Ligy mis-
trů v úterý přivítají Inter Mi-
lán. Oba týmy minulou stře-
du odstartovaly skupinuC po-
rážkou. Úřadující čeští šam-
pioni si z Barcelony odvezli
debakl 1:5, italské mužstvo
doma podlehlo Bayernu Mni-
chov 0:2. Zápas ve vyprodané
Doosan Areně začne v 18.45.
Plzeň by proti Interu chtěla

potvrdit výtečnou domácí for-
mu. Západočeši před svými fa-
noušky v evropských soutě-
žích neprohráli od výprasku
0:5 s RealemMadrid ve skupi-
ně Ligy mistrů v listopadu
2018 a z posledních 11 pohá-
rových duelů v Doosan Areně
desetkrát zvítězili.
„Doma neprohráváme. Vě-

říme, že jsme schopní proti
Interu odehrát dobrý zápas
s lepším výsledkemnež v Bar-
celoně,“ řekl plzeňský trenér
Michal Bílek, jemuž budou
znovu chybět zranění útoč-
ník Jan Kliment a krajní zá-
ložník Jan Kopic.

Inter Milán v italské lize
drží páté místo se ztrátou
dvou bodů na vedoucí Nea-
pol. V sobotu Nerazzurri
na svém stadionu udolali FC
Turín 1:0 až brankouMarcela
Brozoviče z 89. minuty.
„Tahle výhra nám dodá se-

bevědomí, rosteme týmově
i individuálně. Nabitý kalen-
dář nás dostává pod tlak
a v Plzni to pro nás bude další
těžký zápas. Ale uděláme
všechno pro to, abychom byli
připraveni,“ řekl kouč Interu
Simone Inzaghi.
Víkendovou generálku

zvládla i Plzeň. V Olomouci
zvítězila 3:2 a v tabulce je
o skóre druhá za Slavií. ČTK

Edin Džeko

Plzeň je oblíbeným soupeřem
tohoto útočníka Interu.

● Šestatřicetiletý bosenský
reprezentant Teplic,
Manchesteru City a AS Řím
nastřílel Viktorii devět gólů
v osmi zápasech.

● V dresu AS Řím se dvakrát
blýskl hattrickem.

● Džeko by v základní sestavě
Interu Milán mohl nahradit
zraněného belgického
kanonýra Romelua Lukakua.

Odpočinek
Vodnímu slalomáři Jiří-
mu Prskavcovi se v letoš-
ní sezoně osvědčil tré-
nink v nižší intenzitě, kte-
rým chtěl dopřát odpoči-
nek tělu unavenému ná-
ročnou olympijskou pří-
pravou. Na zlato z Tokia
elitní český kajakář navá-
zal titulem mistra Evropy
a celkovým triumfem
ve Světovém poháru.
Cení si stabilní výkonnos-
ti v sezoně, v níž se mu
nevydařilo jen MS, kde
při triumfu Víta Přindiše
skončil pátý. ČTK

Safety car
Vedení formule 1 bude
opět řešit možné úpravy
pravidel týkajících se safe-
ty caru. Důvodem je závěr
nedělní Velké ceny Itálie,
v níž se posledních šest kol
jelo za zpomalovacím vo-
zem. Opět se kvůli tomu
vynořily nepříjemné vzpo-
mínky na loňskou Grand
Prix v Abú Zabí, kde tehdej-
ší ředitel závodu Michael
Masi chybným výkladem
pravidel prakticky daroval
titul Maxi Verstappenovi
z Red Bullu. V Monze už
byla pravidla dodržena
a poté, co Daniel Ricciardo
z McLarenu odstavil vůz na
trati, se zbytek závodu do-
jel za zpomalovacím vo-
zem. Nezáživný finiš se
však u fanoušků nesetkal
s pozitivním ohlasem. AP

Plzeň minulý týden prohrála 1:5 na hřišti Barcelony. AP

Téměř 950 veslařů z 65 zemí
se od neděle běhemosmi dnů
představí na mistrovství svě-
ta v Račicích. Na české území
se šampionát vrací po 29 le-
tech, mezitím Labe Aréna
hostila rovněž MS juniorů
nebo mistrovství Evropy.
Do bojů o 20 medailových

sad se zapojí také 13 českých
lodí. Podle předsedy veslař-
ského svazu Ondřeje Šebka
i sportovního ředitele Ondře-

je Synka budou úspěchem
umístění do desáté příčky.
„Pro české veslování je to

obrovská příležitost i zodpo-
vědnost. Můžeme ukázat
veslování širšímu publiku.
Chtěli bychom, aby na finálo-
vý program byly tribuny
plné,“ řekl na včerejší tisko-
vé konferenci Šebek. „Medai-
le je asi z říše snů, finále je
skvělé a umístění do desítky
se počítá,“ dodal. ČTK

Čísla dne

7
Sedm prvoligových týmů
vstoupí do domácího fotbalo-
vého poháru. Olomouc se ve
2. kole MOL Cupu dnes před-
staví v Uničově, zítra pak bu-
dou roli favorita proti soupe-
řům z nižších soutěží potvrzo-
vat Teplice, Liberec, Jablonec,
Pardubice, Zlín a Brno. Další
čtyři prvoligisté – Ostrava,
Hradec Králové, Bohemians
Praha 1905 a České Budějovi-
ce – zasáhnou do hry v příš-
tím týdnu. Volný los mají
Plzeň, Slavia, Sparta,
Slovácko a Mladá Boleslav.

13
Fotbalisty Jablonce posílil ma-
lajsijský reprezentant Dion
Cools. Šestadvacetiletý pravý
obránce nebo záložník napo-
sledy působil v Midtjyllandu,
do 13. týmu ligové tabulky
přišel jako volný hráč. ČTK

Doma se Viktorii
daří, chce odčinit
španělský debakl

Krátce

Extrémní vítěz
Kajakář Lukáš Kubričan
vyhrál popáté za sebou
extrémní štafetový
závod Dolomitenmann.
Byl součástí česko-keň-
sko-švýcarsko-kolumbij-
ského kvarteta Kolland
Topsport.

Potíže s dechem
Bývalá světová tenisová
jednička Simona Halepo-
vá podstoupila operaci
nosu a bude v příštích
týdnech na tenisových
kurtech chybět. Třicetile-
tá dvojnásobná grandsla-
mová šampionka se roz-
hodla absolvovat chirur-
gický zákrok kvůli potí-
žím s dýcháním. ČTK

Račice. „Medaile
je asi z říše snů“


